ΤΟΝΙΣΜΟΣ


ΠΝΕΥΜΑΤΑ					ΤΟΝΟΙ

ψιλή (᾿) δασεία (῾)			οξεία (΄)   βαρεία (`)   περισπωμένη (῀)



ΣΗΜΕΙΩΣΗ:

· Κάθε λέξη που αρχίζει από φωνήεν ή δίφθογγο ή ρ παίρνει πνεύμα
π.χ. ἡ ἀμέλεια, ὁ ἔπαινος, ὁ εὐγενής, ὁ οἶνος, ἡ ῥάβδος


· Οι λέξεις που αρχίζουν από ὑ ή ῥ παίρνουν δασεία
π.χ. ὑγιαίνω, ὁ ῥήτωρ





ΚΑΝΟΝΕΣ ΤΟΝΙΣΜΟΥ
· βραχύχρονη συλλαβή (ε, ο), όταν τονίζεται, παίρνει πάντοτε οξεία (΄)
π.χ., λόγος, λέξις
· όταν η λέξη τονίζεται στην προπαραλήγουσα, παίρνει πάντοτε οξεία (΄)
π.χ., πείθομαι, ἂνθρωπος, ἂτονος, ναύαρχος
· η μακρά παραλήγουσα (η, ω, αι, ει, οι, υι, αυ, ευ, ου, ηυ, ᾳ, ῃ, ῳ), όταν τονίζεται, παίρνει οξεία, εάν η λήγουσα είναι μακρά, π.χ., χώρα, κώμη, ῥήτωρ, 
μακρό		μακρό		οξεία
· η μακρά παραλήγουσα, όταν τονίζεται, παίρνει περισπωμένη (῀),
εάν η λήγουσα είναι βραχεία, π.χ., κῆπος, δῶρον, χῶρος, σῶμα
μακρό		βραχύ		περισπωμένη
· όταν η λήγουσα είναι μακρόχρονη δεν τονίζεται ποτέ η προπαραλήγουσα
π.χ. ἀνθρώπου, καμήλου
· καμία λέξη δεν τονίζεται πιο πάνω από την προπαραλήγουσα
π.χ., κίνδυνον, επικίνδυνος, γράφομεν, ἐγράφομεν
· [bookmark: _GoBack]η γενική και η δοτική, όταν τονίζονται στη λήγουσα περισπώνται και στους δυο αριθμούς
π.χ. ὁ ποιητής: τοῦ ποιητοῦ / τῷ ποιητῇ - τῶν ποιητῶν / τοῖς ποιηταῖς
· Τα προπαροξύτονα, αρσενικά και θηλυκά ουσιαστικά, κατεβάζουν τον τόνο στην παραλήγουσα στη γενική και δοτική του ενικού και στη γενική, δοτική και αιτιατική του πληθυντικού, όταν η λήγουσα είναι μακρόχρονη
π.χ. ὁ πόλεμος - τοῦ πολέμου - τῷ πολέμῳ - τῶν πολέμων - τοῖς πολέμοις – τούς πολέμους
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